
EMLÉKEZTETŐ 

 

Helyszín: Földművelésügyi Minisztérium, Budapest, Kossuth tér 11. 103. tárgyaló  

 

Időpont: 2018. április 19. 10 óra  

 

Jelenlévők: jelenléti ív szerint 

 

Tárgy: igényfelmérő megbeszélés az agrárgazdaság hiteleit bemutató adatokról 

 

A megbeszélés háttere 

 

A statisztikai szabályzat kiadásáról szóló 1/2018. (III. 14.) FM utasítás 7. § alapján: „a 

Minisztérium által gondozott valamennyi statisztikai tématerület esetében évente, az Országos 

Statisztikai Adatfelvételi Program ütemrendjéhez igazodóan felhasználói igényfelmérő 

megbeszélést kell tartani a felhasználók főbb csoportjainak meghívásával. A megbeszélésről 

készült emlékeztetőt a Minisztérium honlapján nyilvánosságra kell hozni.” A megbeszélés 

célja az adatokkal való elégedettség, illetve az esetleges új igények felmérése.   

 

A megbeszélésen elhangzottak a következők: 

 

A megbeszélés elején az FM röviden ismertette az agrárgazdaság hitelezési folyamatait 

bemutató adatgyűjtés hátterét, célját, módszertanát, valamint a folyamatban lévő 

fejlesztéseket. Ezt követően a résztvevők elmondták az adatgyűjtéssel kapcsolatos 

észrevételeiket, javaslataikat. 

 

- Az Agrárstatisztikai Információs Rendszerben (ASIR) az eddigi adatszolgáltatás 

élelmiszeripari szakágazatokra vonatkozó része 2018. április 1-től kibővítésre került az 

„Egyéb” sorral, amely az adatszolgáltatók részéről üdvözlendő, hiszen így az 

adatszolgáltatás minősége javul.  

- Kérdésként merült fel, hogy az adatszolgáltatás kibővítésre kerüljön-e a támogatást 

előfinanszírozó hitelekkel (jövedelempótló agrártámogatásokat és beruházási 

támogatásokat előfinanszírozó hitelek bontásban) és a lízingügyletek adataival.  

A támogatást előfinanszírozó hitelekkel kapcsolatban a jelenlévőkben ellenvetés nem 

merült fel.  

A lízingügyleteket illetően a Magyar Bankszövetség javasolta a Magyar Bankszövetség 

keretein belül működő Lízing munkacsoport véleményének kikérését. A Lízing 

munkacsoport célja a Magyar Bankszövetség lízingtevékenységet folytató tagjainak teljes 

körű érdekképviselete.  Az AKI támogatná a lízing ügyletek megjelenítését. A kérdésben 

a Magyar Bankszövetség visszajelzést ígért FM részére. 

- Több adatszolgáltató jelezte, hogy az FM adatszolgáltatásában szereplő gazdasági 

társaságok fennálló hitelállománya eltér az MNB-nél kimutatott adattól.  

Az FM tájékoztatta a jelenlévőket, hogy az eltérés oka módszertani különbségekre 

vezethető vissza. Egyik ilyen különbség, hogy az FM statisztikája könyv szerinti értéken 

alapul, míg az MNB bruttó fennálló tőkeösszeghez tartozó záró állományokat használ, ami 

az ügyféllel szembeni tőkekövetelések összege).  

Másik különbség, hogy a külföldi pénzintézetek magyarországi fióktelepei esetében az 

FM csak a 100 milliárd Ft-ot meghaladó mérlegfőösszeggel rendelkező fióktelepekre, míg 

az MNB a 100 milliárd Ft alatti mérlegfőösszeggel rendelkezőkre is gyűjt adatot.    



Fentiek tisztánlátása érdekében az FM elektronikus úton tájékoztatja a jelenlévőket az 

MNB jelentés elérhetőségeiről.  

- OTP Bank részéről felmerült az igény arra, hogy az adatszolgáltatás megyei szintű 

bontásban is elérhető legyen, illetve visszamenőlegesen is elérhetők legyenek az adatok. 

Tekintettel arra, hogy a megyei szintű bontás hatalmas adattáblát igényelne, a javaslat 

nem került támogatásra. Visszamenőleges adatfeltöltésre a többi adatszolgáltató részéről 

annak adminisztrációs terhe miatt nem volt igény.  

- Több résztvevő is kérte, hogy az FM publikáljon adatokat a támogatott hitelekről 

hitelprogramok szerinti bontásban.  

- Az FM megvizsgálja annak lehetőségét, hogy azon támogatott hitelekről, amelyekről 

eddig nem készült jelentés, negyedéves jelentés készüljön. Az adatokat a támogatott 

konstrukciókat kezelő szervezetektől (MFB, KAVOSZ) veszi át az FM. 

- Kérdésként merült fel, hogy az adatszolgáltatás kibővítésre kerüljön-e a KKV 

besorolással.  

A jelenlévők részéről nem volt egyértelmű, hogy be tudnák-e sorolni a vállalkozásokat 

KKV kategóriákba, illetve kiderült, hogy a KKV fogalmat eltérően lehet értelmezni (A 

KKV besorolást jelenleg az MNB útmutatója szerint a 2004. évi XXXIV. törvény (3) 

pontja alapján kell besorolni a jelentésekbe.  Az Európai Parlament és Tanács 2013. június 

26-i 575/2013/EU rendelete alapján történő besorolást jelenleg csak az EBA= Európai 

Bank Hatóság felét történő jelentésekben alkalmazzák.).Az FM a Magyar 

Bankszövetségen keresztül visszajelzést kért az adatszolgáltatóktól, hogy nyilatkozzanak 

arról, hogy a vállalkozásokat be tudnák-e sorolni a 2004. évi XXXIV. törvény (3) pontja 

szerinti KKV kategóriába, tudnák-e teljesíteni a kapcsolódó adatszolgáltatást. 

Amennyiben igen, akkor az adatgyűjtés kérdőíve kibővül egy oszloppal, amely bemutatja 

a kkv-k részesedését a hitelállományból/új hitelekből.  

- Kérdésként merült fel az is, hogy az adatszolgáltatás kibővítésre kerüljön-e azon normatív 

támogatásokkal, amelyeket faktoring keretében nyújtanak. 

Tekintettel arra, hogy a jelenlévők nem rendelkeznek nagyobb összegű faktoringgal, ezen 

irányú kibővítés nem került elfogadásra. 

- Az adatszolgáltatók jelezték az őstermelők leválogatásának problémáját. Jelzésük szerint 

nem minden esetben azonosítható be, hogy egy adott személy őstermelőként vagy 

magánszemélyként veszi fel a hitelt és milyen célra. 

A problémára megoldást jelenthet, az őstermelői igazolvány és a TEÁOR kód szerinti 

leválogatás, majd az agrártevékenységhez nem kapcsolható hitelek (pl. lakáshitelek, 

személyi hitelek) kiszűrése. 

- Az adatszolgáltatók az ASIR rendszer továbbfejlesztését illetően javasolták, hogy a 

táblázat jobban áttekinthető legyen és megjegyzést lehessen tenni a felületen.  

Az AKI tájékoztatása szerint a rendszer továbbfejlesztése folyamatban van, jövő évtől 

lehetőség lesz megjegyzés tételére. 

- Az AKI a kamatköltség jelentőségére kérdezett rá. A Magyar Bankszövetség vállalta, 

hogy utánanéz az MNB jelentésszolgálatban.  

 

További teendők: 

 

 Az FM bővíti az adatgyűjtés kérdőívét a támogatás előfinanszírozó hitelekkel és a 

lízinggel 

 A lízingről szóló kérdés pontos megfogalmazása érdekében az FM konzultál a Magyar 

Bankszövetség Lízing munkacsoportjával 

 A Magyar Bankszövetség Agrár munkacsoportjának tagjai megvizsgálják, hogy az 

adatbázisaik lehetővé teszik-e, hogy adják meg a kkv-k hitelállományának és új 



hiteleinek adatait, és erről visszajeleznek a Magyar Bankszövetségnek. Amennyiben 

pozitív válasz születik, az FM bővíti a kérdőívet a kkv-k hiteleit tartalmazó oszloppal.  

 Az FM megvizsgálja annak lehetőségét, hogy negyedévente a honlapján publikálja a 

támogatott hitelek főbb adatait 

 

Készítette: Móró-Szalai Lídia 

Melléklet: jelenléti ív 


